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      Аннотация

    
        
          Water samples from watercourses in the area of new buildings were investigated in order to offer methods for rapid monitoring of pollution. Concentrations of total nitrogen (TN) varied from 0.6 to 9.0 mg/l, ammonium ion, from 0 to 6.8 mg/l, total organic carbon (TOC) from 8.3 to 21.1 mg/l. the water conductivity (EC) varied from 80 to 640 µs/cm, the optical density of water at 254 nm from 0.41 to 1.07. Increased concentrations of ammonium and TN ions at some sampling points confirm the discharge of wastewater from residential buildings. The fluorescence intensity (I) measured at the wavelengths of excitation 230 and 270 nm, the wavelength registration of 300-350 nm (fluorescence protein of the type characteristic of wastewater) and 420 nm (fluorescence of the humic type, recorded in natural and waste waters). The nature of the correlation between I and TN (a marker of pollution) and TOC depended on the wavelength, the signal correction and withdrawal of the sample. Only I at excitation wavelengths of 230 nm and registration of 350 nm for a 10-fold dilute sample can be recommended for monitoring pollution in the studied watercourses.
        

        
          Пробы воды из водотоков в районе новостроек исследовали с целью предложить методики для экспресс-мониторинга загрязнений. Концентрации общего азота (TN) изменялись от 0.6 до 9.0 мг/л, иона аммония – от 0 до 6.8 мг/л, общего органического углерода (ТОС) - от 8.3 до 21.1 мг/л. Электропроводность воды (ЕС) изменялась от 80 до 640 мкСм/см, оптическая плотность воды при 254 нм – от 0.41 до 1.07. Повышение концентраций ионов аммония и TN в некоторых точках отбора подтверждает сброс сточных вод от жилых домов. Интенсивность флуоресценции (I) измеряли при длинах волн возбуждения 230 и 270 нм, длинах волн регистрации 300–350 нм (флуоресценция белкового типа, характерная для сточных вод) и 420 нм (флуоресценция гуминового типа, регистрируемая в природных и сточных водах). Характер корреляции между I и TN (маркер загрязнения) и ТОС зависел от длин волн, коррекции сигнала и разведения пробы. Только I при длинах волн возбуждения 230 нм и регистрации 350 нм для 10-кратно разведенной пробы можно рекомендовать для мониторинга загрязнений в изученных водотоках.
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